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Ja, beatnicka, jsem cislo
jedna v Obci spisovatelu!

Pfijd'hned po praci do hospody na Vodickove! Potkal jsem na ulici Ginsberga. Sedi'me tady a cekame na tebe." Inka Machulkova
pfisla a s Allenem Ginsbergem si pak povidali a popijeli dlouho do nod. Brzy rano nevyspala nasedla do vlaku, ktery ji vezl na
stavbu, kde pracovala jako zavoznice. Bylo to roku 1965. Machulkova si psala take s Gregorym Corsem a spolu s Vaclavem Hrabetem
a Vladimirou Cerepkovou tvorili v sedesatych letech trio ceskych beatniku. Do povedomi ctenafu se stihla zapsatjeste v sedesatych
letech sbfrkami Na ostfi nod a Kahucu. Po race 1968 emigrovala a na vydani sve dalsi knihy v Cechach cekala temef ctyficet let...

olu s Vaclavem Hrabetem a Vladimirou Cerepkovou jste oznacovani za ces-
u beat generation. Co tento pojem pro vas znamena?
techno to pro me zacalo v roce 1963, kdyz jsem ve Svetove
eratufe cetla basen Gregoryho Corsa ,,Marriage", tedy ,,Man-
:lstvi", v bajecnem Zabranove pfekladu. Na me to tehdy stras-
• silne zapusobilo. Byl to pocit, ktery jsem sama sdilela a tady
> nekdo vyslovil nahlas a navic takovou poetikou, kterou jsem
> te doby neznala.

to bylo za pocit?
:> nelze uplne jednoduse vyjadfit, protoze by se z toho stalo
slo. a tam slo o jakesi jemne vlneni, trochu jakoby linik od
nlecnosti, od stereotypni a vsedni skutecnosti nekam do nit-
. ale takto to zni trochu banalne. Myslim, ze Kerouac tehdy
gtsal: Muzes fict o sobe vsechno — kdy ses narodil, co de-

bydlis, a stejne o tobe nebudou vedet nic. To byl pfesne
zivotni pocit: uhajit si samu sebe, svou vnitfni volnost a ta-

i pfed tim, co z vas chce spolecnost udelat. Ale soucasne
byl i pozadavek jakesi zivotni upfimnosti, nezit dvojim

i zivota a literatury, jake americti beatnici pozadovali, slo asi jen tezko
at v tehdejsim komunistickem Ceskoslovensku. Tehdy to asi neslo

i zit dvojim zivotem...
pravdu, ze tehdy jaksi neslo byt ,,on the road", aniz by

hned nezavfeli za pfizivnictvi. A taky nase osobni situace
-utila vydelavat penize. Byla jsem rozvedena a mela jsem
o ktere jsem se spolu se svymi rodici starala. Vasejk Hra-

Tim vetsi cenu
mela poezie. Ale stejne jsme nedokazali zit takzvanym

zivotem. Jenom tech pruseru v praci, co jsem mela,,
.t me vyhodili.

;.i jsem nepracovala nikdy v nejakem lifadu nebo v nejake
i instituci. Vystudovala jsem chemii, ale prochazela jsem

zamestnani, pfedevsim na stavbe. Ale to bylo je§te
lolou. ve druhe polovine padesatych let. Viola se zacala
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vytvafet v lete 1963, to jsem zrovna pracovala ve vyzkumaku
za Prahou a nej vetsi problem pro me bylo ranni vstavani, zkou-
mat a vyvijet se totiz zacinalo uz v 6.20 rano. Jenze vecer pfed-
tim jsem tfeba byla ve Viole, kde jsme mivali programy poezie
s jazzem a zustalo se sedet a diskutovat az do noci, takze jsem
casto sla rovnou z Violy na ranni vlak, kde jsem samozfejme
usnula. Ale kolegove z onoho Ustavu pro automatizaci chemic-
keho prumyslu, ktefi jeli se mnou, me nevzbudili, a tak jsem
pfejela a pfisla hodne pozde. Proste jsem byla jina, nezapadala
jsem do jejich kolektivu a snazila jsem se na rovinu fikat, co
si myslim. Kupodivu me vzdycky brali vie lide na stavbe, pfi-
padne ve fabrice, nez ti radoby intelektualove v onech vyzku-
macich.

Tohle byla tedy ceska varianta beatnictvi?
Ja nevim, jak to tehdy ve skutecnosti bylo v Americe, v sedesa-
tych letech jsem tam pochopitelne nebyla a znala jsem vsechno
jen z literatury. Ale i kdyz ta situace byla u nas jina, dokazali
jsme si, asi diky totalitnimu rezimu, zive pfedstavit, jak muze
byt svazujici ten ,,American way of life", o kterem psal Corso,
ze je jako chobotnice, ktera cloveka omotava, a i kdyz se zda, ze
table cesta muze byt alternativni, tak se brzo ukaze, ze je to zase
jedno z chapadel.

Jak jsem uz fikala, nase — nebo konkretne moje — situace
nebyla jednoducha, protoze jsem musela zivit rodinu, a tudiz
jsem si nemohla dovolit vykaslat se na praci a zapasit s rezi-
mem nebo se nekde toulat. Tim intenzivneji jsem ale pak pro-
zivala literaturu, ktera byla pro me utocistem. A pak jsem taky
utikala o vikendech do pfirody, jezdila jsem se svym malym
klukem na vylety, pryc z mesta. Vasek Hrabe nasel naopak svuj
romanticky prostor v Praze na Male Strane, tehdy se tam daly
sehnat male bytecky. Te ctvrti, tenkrat jeste nezamofene turis-
ty, se mimochodem tehdy fikalo ghetto alkoholiku. A pak jsme
taky meli Violu, to byl skutecne prostor svobody. Byla jsem tam
od jejiho zacatku v torn krasnem lete 1963, tam jsem poznala
Vaska a Vladimiru, schazeli jsme se tam, diskutovali, pomaha-
li pfipravovat pofady. Prvni byl tusim Komu patfi jazz, ktery
mel obrovskou spoustu repriz, byl tam i pof ad poezie Lawrence



Odpfedchdzejici zpovedi se mijeste
nepodafilo zhresit; pevne sviram
obrdzek sveho archandela, jenze na
rubu se obcas schovdvdjeden z tech
druhych — dejme tomu Penemue (1943).
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, ktery jsem drive rdda, a celkem
slusne, hrdvala, jsem sveho syna
hrdt nenaucila. Mi's to toho zacalpsat
bdsnicky apozdeji — dobfe fotografovat
(S Honzou, asi 1961).

Ferlinghettiho, americkeho beat generation basnfka v pfekladech Jana Zabrany s ti-
tulem Startuji ze San Franciska, pak v roce 1964 Dzez nds vezdejsi, kde zaznely
basne Corsovy, Ginsbergovy a Ferlinghettiho spolu s nasimi, v sedesatem patem
pak pofad Jazz III. Jazz komponoval pokazde Ludek Hulan, ktery hral se svym
Jazzovym studiem — Kubernat, Ivo Dominak, Holitzer, nekdy i Jifi Stivin. Auto-
rem scenafu a reziserem byl pokazde Jifi Ostermann, ktery pak s Jifim Martinkem
emigroval do Kanady. Velka skoda, ze se nedozil padu totality, casto si vzpominam
na jeho nenapodobitelny humor a nase nekdy tak dlouhe diskuse.

Ve Viole bylo vzdycky pfi nasich pofadech nabito, zapadni televize si tam poda-
valy nice a navstevnici a novinafi ze Zapadu zustavali s nami dlouho po pofadech
i pfi castych, naprosto spontannich jam sessions. Tenkrat jsem pochopila, ze anglicti-
na je to, cemu se ted' fika englisperanto. Casto jsem i tlumocila novinafska interview
s Jirkou Ostermannem a snazila jsem se nase basne pro ne pfekladat. A pak rano zas
autobusem nebo vlakem do prace...

U americkych beatniku byl dulezity i moment vzpoury proti konzumni spolecnosti; proti cemu jste bojo-
vali vy? Proti socialismu?
Kdyz mluvime o sedesatych letech, tak samozfejme neslo o nejakou vzpoura proti
rezimu. Tehdy nadavali vlastne vsichni. Cela spolecnost nebo alespon naprosta vet-
sina byla zajedno, ze se musi neco zmenit. Neslo ale o svrzeni socialismu, slo o zpu-
sob, jak se uplatnoval v praxi. My jsme tehdy rebelovali ne proti politice, ale proti
konzumnimu zpusobu zivota, proti malomest'actvi, bezduchemu materialismu, by-
rokracii, coz byly vlastne problemy vsech myslicich lidi i mimo komunisticky blok.

Takze o politiku jako takovou jste se moc nestarali?
O tu jsme se nemohli nestarat, protoze byla ve vsem. Uvolneni v sedesatych le-
tech z ni udelalo vseobecne tema, ale me se tykala i s tim, ze pfes vsechno tani
jsem byla dost casto pfedvolavana k vyslechum, poprve na jafe 1965. Ale jestli jste
myslel takovou tu svazovou politiku, kterou delali spisovatele na sjezdech, toho
jsme se s Hrabetem a Cerepkovou neucastnili. Ve Svazu jsem nebyla, protoze jsem
nemela dve vydane knizky, coz byla podminka clenstvi, a pak — my jsme fesili
hlavne existencni starosti. Nadavali jsme na uplne konkretni veci a moc nespekulo-
vali, jestli pujde obrodny proces vie doprava nebo kam. A pak jsme hodne mluvili
o literatufe, ale bez tech politickych souvislosti, ktere se nas ovsem i tak dotykaly

— vsechno, co se publikovalo nebo cetlo v nasich pofadech, muselo projit cenzu-
rou. HSTD — Hlavni sprava tiskoveho dozoru se to jmenovalo oficialne. Co se
tyce marxismu, to jsem mela jasne uz davno — tento svetovy nazor, tuto ateistic-
kou filozofli jsem nemohla jako takovou pfijimat. Rekla bych taky, ze o marxismu
meli mit jasno pfedevsim lide, ktefi vystudovali technicke obory, tfeba chemii jako
ja. Protoze jestli se na filozoficke rovine dalo tenkrat o marxismu jeste diskutovat,
v nasem prostfedi bylo vsem jasne, ze je to blbost. Mlady asistent, ktery s nami
tenkrat probiral dialekticky materialismus, hned prvni hodinu fekl: neni hmoty bez
pohybu a pohybu bez hmoty — to je jedna ze ctyf zakladnich tezi. Uplne mne ho
bylo lito, kdyzjsem videla, jak se mu studaci smeji. Jeden se ho zeptal, co se tedy
deje s hmotou pfi absolutni nule, tedy pfi - 273,16 °C, kdy ustava veskery pohyb?
Chudak asak, odesel se poradit.

0 deni ve Svazu spisovatelu jste se tedy pfflis nezajfmali...
My jsme k nim nepatfili. Nezili jsme v trojuhelniku b>t — Dobfis — Klub spisova-
telu na Narodni jako hodne svazovych spisovatelu. Oni byli takova svazova elita,
nechci nikoho jmenovat. Myslim, ze nami Violaky i trochu pohrdali. Byli jsme
pro ne jacisi proletafi, nejen zpusobem zivota, ale i psanim. Moje poezie byla ten-
krat hodne konkretni, sazela jsem na zaznamy realnych situaci, ale literarni norma
sedesatych letech byla spis experimentalni, metaforicka nebo snova. Vzpominam
si na jednu diskusi v Klubu — bylo tam dobry kafe —. kdyz mi vysla basen, kde
byl vers ,,me spoluzacky se usklibly, kdyz jsem si vzala sofera z lasky". Nekdo,
nevim uz kdo, mi fekl, ze to je krasna metafora. a ja. ze to neni metafora, ze muj
manzel byl opravdu sofer na stavbe. A ten dotycny znejistel a opatrne se zeptal:
to on tam byl jako nasazeny, ze nemohl jinde pracovat? Povidam: ne, nebyl, on
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je vyuceny automechanik. Tim debata skoncila. Proste jsme si nerozumeli. Moje
prostfedi bylo spis mezi delniky a oni me kupodivu brali a dokonce se jim i moje
basne libily. Jednou jsem tfeba za basnicku dostala pytel brambor. Sly jsme tenkrat
s kamaradkou kolem stanku, kde meli brambory, ktere zrovna nebyly k sehnani,
ale nemely jsme prachy. Kamaradka povida, dej jim tu basnicku o bramborech. Tak
jsem jim ji dala a jim se strasne libila a smali se. Jak tomu rozumeli, nevim, ale dali
nam pytlik brambor.

Prosla jste mnoha zamestnanimi. Na ktere vzpomfnate nejradeji?
Na Marketu Lazarovou. To vlastne nebylo regulerni zamestnani se stemplem v ob-
cance. Svaz mi po me prvni knizce dal kupodivu dvoumesicni stipendium na dokon-
ceni me druhe sbirky, ktera mela vyjit ve Spisovateli, ale muj tehdejsi sef v Ustavu
pro vyzkum motorovych vozidel me neuvolnil a de facto mne pf inutil dat vypoved'.
Po dvou mesicich jsem nemohla nic sehnat a nekdo mi poradil, at' zajedu k Lanske
obofe za Frantou Vlacilem, ktery tam toci Marketu. Uz jsme se trochu znali, tak
jsem mu fekla: Franto, pruser, jsem bez prace, nemam prachy. On se na me podiva
a fekne: devecka z Kozlikovy sance. A uz jsem byla pfijata jako takzvany staly kom-
pars a zustala i pfi nataceni u pramenu Vltavy u Volar. Kdyz jsem videla, ze nataceni
konci a budu zase muset hledat misto v Praze, rozhodla jsem se zustat radeji na Su-
mave a nastoupila jsem ve Volarech v Jihoceskych dfevafskych zavodech na vyrobu
ifevotfisky. Chtela jsem do laboratofi, ale ty jeste nebyly v provozu, a tak jsem vzala
prozatim misto jako pomocna delnice na paletach. Pfefezana dfeva jsme naklada-
h" — samy zensky — z obrovskych hromad i v desti a vydelavalo se tak malo, ze
do Prahy jsem mohla jezdit jen dvakrat za mesic. Jednou mi pfisel dopis od jiste
zname s pfipiskem: zavfeli Jenika B. Coz byl Honza Benes. A moje bytna Zdena
Scherberova, opravdu zlaty clovek, fekla, ze pokazde kdyz jedu do Prahy, jede se
—jou ve vlaku fizl. To me tak vytocilo, ze jsem dala okamzitou vypoved' a vratila
>e do Prahy k mamince a malemu Honzovi a zacala znovu shanet praci. To bylo

fijnu 1966. Nekdy zacatkem listopadu pak zazvonili u nas dva panove a pfedali mi
r-edvolani k vyslechu trestne veci Jan Benes a spol. Ja jsem jim fekla, ze nemuzu,
K mam zrovna termin u zubafe. Oni se jen zasmali a fekli: U nas mame taky zubafe,
. :c\i me do Ruzyne.

': -.=nem Benesem jste se znali dobre?
o jo, my jsme spolu i chvili chodili. On byl ale takovej blaznivej, jednou pfisel

i en mi tak povida: ja jsem se tamhle zamiloval do jedny holky, tak ahoj. Ale zu-
tali jsme kamaradi. Myslim, ze na jafe 1965, kratce po torn, co mi umfel tatinek,
jsen byla poprve vyslychana na StB. Chteli vedet, s kym se stykam, a jmenovali
iimra Londona. Ja jim fekla — neznam, jen Jacka Londona, a oni na to: mate
•nn styky? Takze jsem videla, s kym mam tu cest, ale proc me vyslychali, jsem se

j r. edela vlastne az loni, kdyz mi Honza Benes dal okopirovanou stranku o nine
oustopisu o nem z Pardubic. Ze to uz tenkrat bylo taky kvuli nemu, jsem tehdy

a. Pak jsem byla jeste nekolikrat u vyslechu, ale chytra jsem z toho nebyla,
E ze me vsak taky ne. Davala jsem pofad pozor, abych nikoho neshodila. Pfi torn

-kem vyslechu se uz vysetfovatele Kubik a Vavfik vyptavali velice konkret-
o Benesove navsteve v Pafizi v lete 1964, kdy byl za panem Tigridem a dal

: nejake moje basnicky. Kubik a Vavfik to se mnou zkouseli o neco chytfeji,
: ;i zase myslela jen na to nikoho neshodit a zacala jsem hrat trochu stfelenou,

istatne byla povest, ktera se se mnou tahla, a kdo nakonec ztratil nervy, byli
Yyslech — poprve protokolovany — skoncil po deseti hodinach a odvezli me

Pfi vyslechu — jako pfi tech pfedchozich — meli moje nacisto pfepsane
cky a temto panum se moc zalibila moje fikanka: ,,Byl uplne modry a esen-

oblicej chlapce / Ale ta barva mi pfespfilis vadila." Zacali se tomu hrozne
protoze se citili jako policajtska elita oproti esenbakum, a f ekli, af si hlavne

r najdu praci, aby ti modry po mne nesli. Pfi hledani mista jsem si vzpomnela,
mi bude nejhuf, mam to zkusit na Barrandove, kde me skutecne vzali jako

. a mesic nato me jako inzenyrku chemie vzal k sobe sef chemickeho odde-
ej antikomunista, ale Barrandovu moc prospesny, protoze vynalezl krem

col, ktery byl dobrym zdrojem deviz. V prubehu roku 1967 jsem byla jeste

Vroce 1964 pfinesl italsky casopis Vie
Nuove velkou reportdz o Viole. Psali
o nas jako „ bitniks socialisti", ktefi
jsou „ onesti" (upfimni). Nerada se
fotografuji, ale muj rozhnevany pohled
se k reportdzi dobre hodil.

Nezamestnanost — bylo to v
osmdesatych letech — nemusi
zpusobovat utrdpene pohledy, nekdy
prove naopak, jak to zachytil snimek
meho syna (Mnichov 1984).

0 5 / 2 0 0 7 O S O B N O S T



parkrat pfedvolana k podobnym malym vyslechum jako pfed-
tim, samozfejme zase bez protokolu, a pochopila jsem, ze i pfi
veskerem sledovani taky nevedej vsecko. Z te zminene okopi-
rovane stranky jsem se dozvedela, ze v onech letech jsem byla
sledovana jako objekt Chrpa. To je krasnej nazev.

V rozhovoru s Michalem Jaresem jste rekla, ze sedesata leta pro vas rozhodne
nebyla zlata, coz je v souvislosti s vyslechy a neustalym hledam'm prace pocho-
pitelne. Ale co padesata leta? Jak jste je prozfvala? Uverila jste tfeba na oka-
mzikvideusocialismu?
Kdyz si na to zpetne vzpominam, tak ne. Za pro tektoratu jsem
zacala chodit na divci realne gymnazium Krasnohorska a jed-
nou z mych kamaradek byla i vnucka Zdenka Nejedleho. Jeji
rodina mela strasny osud. Kdyz dedecek odjel do Moskvy, jeji-
ho otce popravili a maminku zavf eli do koncentraku. Celej pro-
fesorskej sbor vedel, ci je Hanka Nedvedova dcera a vnucka,
a velmi ji pomahali, to bylo v poslednim roce valky. Po valce
jsme spolu chodily do skautu a ve skole cetly Halasovy basne,
ktere jsme milovaly stejne jako Seifertovy, Tomanovy a jine.
Mely jsme i vybornou cestinafku, doktorku Remesovou. Kdyz
pak po roce 1948 pfisel Stoll a jeho Tficet let boju za ceskou
socialistickou poezii, kde tvrdil, ze Halas je dekadentni poezie,
my jsme vedely svy. Nasi profesorku vyhodili, poslali ji ucit
na obecnou, ale my jsme se s ni schazivaly dal. Ale to bylo az
pozdeji, po valce jsme samozfejme byly pine optimismu, cetly
jsme Fucikovu Reportaz, ale prave Hanka Nedvedova, ktera to
vedela, nam fekla: Holky, vzdyf on stejne zradil. Myslim, ze
dokonce jejiho tatinka. Ale i Fucik byl pak popraveny. Tenkrat
jsem jeste uplne neprozfela, ta opravdova ztrata viry v ,,radost-
ne zitfky" pfisla az pozdeji, kdyz jsem od leta 1957 vie nez
rok pracovala jako zavoznik u Pozemnich staveb. V roce 1956
jsem totiz pfestoupila na dalkove studium: chtela jsem jako
specializaci studovat zpracovani plastickych hmot a kaucuku,
ale tehdejsi vysokoskolska byrokracie me svevolne pfefadila na
monomery, coz je neco docista jineho. Ze zkousky me pan do-
cent vyrazil se slovy: ,,Zenske patfi do ruky vafecka", a navic
to byla tfeti zkouska, ze ktere jsem vylitla. Sla jsem si postezo-
vat k docentu Wichterlemu, ktereho jsem dobfe znala z pfed-
choziho semestru, mel pine pochopeni, ale pomoct mi nemohl.
Poradil mi pfestup na dalkove studium. Oto Wichterle byl nejen
genialm, byl i velice originalni clovek. Prostudoval si napf iklad
marxismus a sel na nasi katedru marx-leninismu a roztrhal je
pry na cucky. Ale to jsem odbocila. Po pfestupu na dalkove
studium jsem si musela najit praci: nejdfiv jako laborantka ve
vyzkumaku gumarenske a plastikaf ske technologic — co Cech,
to vyzkumnik! — pak ve Vyvojovem zavodu specialni radio-
techniky pfi Tesle jako vyvojafka. Pracovat jsem umela, muj
likol me bavil, ale nemela jsem chut' nechat si do toho kecat
od kazdeho kadrovaka nebo jineho blbce. Rekla jsem: tady se
neda pofadne pracovat, v kazdem oddeleni je fizl — a uz to
bylo. A bylo to zrovna udobi, kdy se inteligence propoustela do
vyroby. Do fabriky se mi nechtelo, tak jsem sla jako zavoznik
na stavbu. K zapisu do noveho semestru me pfivezla vetfieska
rovnou ze stavby, v monterkach. Ale oprasila jsem se. Vetsina
spoluzaku me ignorovala a u zapisu mi fekli, ze me nezapisou,
protoze nepracuji v oboru. Na stavbe jsem se naucila se bra-
nit, a tak jsem te lifednici s partajnim odznackem v klope fekla,
ze chci mluvit s dekanem, ze jsem inteligence ve vyrobe a ze
Rudy pravo je piny toho, aby se delnici vzdelavali, a kdyz chci

dokoncit studium jako delnik na stavbe (socialismu), tak mi to
nechteji dovolit. Takze me nakonec zapsali, ale uz jsem vedela,
ze je to vsecko jinak. A samozfejme i rodina na me pusobila.
Tatinek byl rusky legionaf, ti bojovali na Sibifi proti bolsevi-
kum, tak o torn vedel svoje.

Prosla jste fadou zamestnani, I delnickych, vystudovala jste chemii, coz je
koneckoncu castecne videt i na vasi poezii. Tfeba ve sbfrce Kahucii...
Vite, co je to kahucif! To je indiansky ,,strom, ktery place",
ale protoze Francouzi nevyslovuji ,,h", vznikl z toho kaucuk.
A tohle je pfiklad, jak jsem tfeba v basnich zpracovavala rea-
litu, kterou jsem zila — vzdycky jsem v torn, co jsem delala,
hledala nejakou vyssi rovinu, nejaky skryty vzkaz: za obycej-
nou gumou placici strom. Ale poezie pro me byla vsude, videla
jsem ji tfeba v mnemotechnickych pomuckach, ktere chemici
pouzivaji k Mendelejevove tabulce prvku, v nejmensich drob-
nostech, v detailech, vsude j sou skryte basnicke obrazy. A pro
me bylo uplne pfirozene je hledat, kdyz se divam kolem, a za-
pisovat je.

To prostredi vyzkumaku a laboratori, ktere se ve vasi poezii obcas objevuje, vas
trochu priblizuje k Miroslavu Holubovi...
S panem Holubem jsem se znala i osobne, my slim, ze me a me
takfka neuvefitelne pfibehy mel rad. Vlastne mi pomohl k vyda-
ni me prvni sbirky. Moje kamaradka pracovala u nej v laboratori
a nosila mu moje verse, jemu se libily a fekl, ze by se s tim melo
neco udelat. Mel kontakt na nakladatelstvi v Budejovicich, kde
byl lektorem, a Boris Jachnin me jednoho dne pozval, abych
pfijela a pfivezla vsecko, co mam, a v redakci jsme pak z toho
sestavili sbirku.

V roce 1968 jste se rozhodla emigrovat. Jak jste se v Nemecku protloukala?
Na odchod jsem v onech srpnovych dnech ani nepomyslela.
Naopak, zucastnila jsem se vsech dobrych akci ve stfedu Pra-
hy, konkretne na Jungmannove namesti, malovali jsme plakaty,
skladala jsem fikanky proti okupantum, rozdavala letaky a sbi-
rala podpisy na protestni listiny. To me poprve perlustrovali,
zapsali si me jmeno, ale fekla jsem si: co ma bejt. Pak pfisla ta
pfihoda, o ktere jsem vykladala v rozhovoru s Michalem Jare-
sem v me nove knizce, kdy me a dva me kamarady novinaf e po
kratke slovni vymene na chodniku pfed Spisovatelem na Narod-
ni zatkly elitni rude barety. Byli nakvartyrovani v celem baraku,
zabouchli za nami vrata do prujezdu a byli jsme nevim jak dlou-
ho jako na jine planete. Rvali na nas celou dobu, ze jsme kontra-
revolucionafi — konecne je nasli — a ze jsme vrazi, zabavili
nam prukazy a jejich puvodni rozhodnuti pfedat nas KGB bylo
posleze nejakym vyssim dustojnikem zmeneno a eskortovali nas
na Vefejnou bezpecnost na Perstyn. Nevim, kde se v tech dnech
vzalo tolik dobrych policajtu, ktefi nas neuvefitelnym zpusobem
pfevzali od tech samopalniku. Sef reviru nam po sepsani pro-
tokolu radii vycestovat tak na dva tfi mesice... Rekl vsak vetu,
ktera se mi pozdeji vracela do vzpominek: je mi ctyfiapadesat
let a prozivam tfeti okupaci — byl z pohranici — table hned tak
neskonci. Pozadala jsem si o vizum a bylo strasne rychle vyfize-
no. Odjela jsem s ditetem a taskami s tim nejnutnejsim smerem
do Skandinavie. V Mnichove jsme pferusili jizdu, ohlasilajsem
se u jednoho novinaf e, ktereho jsem znala z Violy a ktery nas na
jafe 1968 zval na navstevu. Ted'jsme tu ale byli jako uprchlici,
takze za par dni nam nasel nocleh v domove pro ceske uprchliky.
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Podpory nebyly, tak jsem si hledala misto. Ten novinaf mezitim
o mne napsal do novin, ze jsem basnifka (a chemicka inzenyr-
ka) a v jake jsem hrozne situaci. A Nemci radi pomahaji. Pfislo
nekolik ohlasu, jedna pani mi nabidla papiry a tuzky, coz me
v situaci, kdy jsme skoro nemeli co jist, rozesmalo. Ale pfihlasil
se i pan Linde, firma LINDE AG, a nabidl mi misto v dokumen-
taci. Bylo to hodne tezke, nemecky jsem prakticky neumela, jen
anglicky, a atmosfera v torn oddeleni byla hrozna. Byla tam Su-
det'acka z Brna, a kdyz se me druhy den sef z osobniho pfisel
zeptat, jak se mi tam libi, tak se rozkficela: ,,Nas se nikdo neptal,
jestli se nam to libi, kdyz jste nas odsouvali!" A postvala proti
mne cele to oddeleni, same zenske. Slovo mobbing se tenkrat
jeste neznalo, a pfece se tu stalo skutkem. Nechtelo se jim vy-
slovovat me jmeno, a tak me oslovovali Frau Dingsbums, to je
vie nez urazlive, je to jako pani Tentononc, a kdyz jsem jednou
pfisla od holice a stezovala si, ze mi ty vlasy nejak nedrzi, puj-
cila mi ochotne jedna slecna spray. Ja se nekoukla a on to byl
spray na boty. A kdyz se nam dva roky po svatbe narodilo dite,
rrvni den po matefske se se mnou jen pozdravily a ani se neze-
rtaly, jestli to je kluk, nebo holka.

Wyslel jsem, ze jste z prace musela odejit z ideologickych duvodu. Pry proto, ze
ste odmitla tlumocit Rusum...

"•:• byl jenjeden z duvodu. V dotazniku, ktery jsem musela pfed
•listupeni vyplnit, jsem uvedla, ze umim rusky. Firma Linde
hodne obchodovala s Vychodem, a tak se stalo, ze jednou pfije-

-. sovetska delegace a ja, kdyz jsem je uvidela v tech plstenejch
iikach... tak se ve nine vsecko vzepfelo a odmitla jsem jim
*it. Ale vyhodili me vicemene z osobnich duvodu. Byla

: ;este jedna klika, meli lidi po cele firme, a tern jsem se ne-
.'ouvala.
Pak jsem nastoupila u Siemense. Pracovala jsem tam jako

ntka v oddeleni pro obchod s Vychodem a zpracovavala
vejsi zpravy z odborneho tisku tykajici se obchodu s Cesko-

-. enskem, Polskem a RVHP. Byl to takovy druh marketingu
:siciho stolu, ale mela jsem tam i archivni materialy. Nemci

:omto neskutecni, uchovavaji kazdy dopis, kazdou carku.
i ;>em tam tfeba narazila na dopis, kde je po velke emigracni

jsmasedesatem prosil Mezinarodni vybor pro uprchliky
irir.em pfispevek. K tomu byl pfispendleny papirek, kde sef
<, _?neho oddeleni rakou poznamenal: kvuli nasemu obchodu
leskoslovenskem si to nemuzeme dovolit, jejich noviny by

iipsaly, ze pomahame emigrantum, a to by nam uskodilo.
avala pak kopie oficialni odpovedi, ze pomahaji uz tolika

cim, ze jim na to nezbyvaji financni prostfedky. A na
pfipady jsem narazela casto. Kdyz redukovali ten svuj
ej obchod s Vychodem, tak me — a jeste jednu kolegy-

_•:• Cesku — propustili a byla jsem dlouho nezamesmana.

pro vas v te dobe poezie opet takovym utocistem pfed skutecnosti?
: T nejak vase psani, kdyz jste pfisla do Nemecka?
. estli bylo utocistem psat, ale psala jsem dal, skutecnost

jt za ni, zapisovala jsem si napady a verse na utrzky pa-
? bloku, v kratkych versich, v obrazech, ktere nekdy tu

sciost pfetvafely, ale vzdycky z ni vychazely. Samozfejme
:oby. kdy jsem nepsala, pak jsem ale ucitila, vedela: ted',
z^pis. ted' dopis rozepsane. Chybela mi i cestina, ackoli

:hu dost, ale ti necetli poezii. Nekdy jsem se taky
n mlcela. ale to pfece zna kazdy, kdo pise poezii. A jestli

se me psani zmenilo? Ja vim jen, ze jsem zacala psat trochu uza-
vfeneji, seskrtavat oproti dfivejsku. Apozorovat, videt. Nekdy
i skutecnost muze byt utocistem.

Jak to bylo po listopadu 1989? Nepfemyslela jste o torn, ze byste se tfeba
vratila?
Byla jsem samozfejme tim pfevratem nadsena. V Nemecku
se mi obcas hodne styskalo, az moc, taky jsem mela typicke
emigrantske sny, kdy se najednou ocitnu zpatky v Praze, neco
prozivam a pak si uvedomim, ze deti mam v Nemecku a ze za
nimi pfes tu nepfekonatelnou hranici nemuzu. Takove sny pry
mivaji v ruznych obmenach vsichni emigranti. Pfijela jsem hned
v lednu 1990. Nasla jsem tady stare kamarady, jako by tech dva-
cet let ani nebylo. V Literdrkdch mi otiskli celou stranku versu
a Dusan Karpatsky me vzal do prave vznikajici Obce spisova-
telu, pfedsedal ji tehdy Ivan Wernisch. Pfijali me a prave jim
pfivezli nove prukazky, tak to rozbalili a dostala jsem cislo 001.
Ja, beatnicka, jsem cislo jedna v Obci spisovatelu, ale to byla
ta tehdejsi euforicka doba. No asi bych mela zaplatit za letosek
clensky pfispevek.

Ptal se Miroslav Balastfk

Inka Machulkova se narodila v Praze roku 1933. Vystudovala Vysokou skolu chemicko-
-technologickou, pote prosla celou fadou zamestnani. V sedesatych letech se podflela na
cinnosti legendarni prazske poeticke kavarny Viola (spolecne s Vaclavem Hrabetem a Vla-
dimirou Cerepkovou). V race 1968 odesla do Mnichova, kde zije doposud. Pfed odchodem
do exilu vydala sbirky Na ostfinoci (Krajske nakladatelstvi, Ceske Budejovice 1964) a Kahucu
(Ceskoslovensky spisovatel, Praha 1969). V mnichovskem nakladatelstvi Poezie mimo domov
Daniela Stroze ji v race 1979 vysla basnicka sbirka Kdmen komediantu. Po listopadu 1989 se
autorka obcas navraci do vlasti a jejitvorba se sporadicky objevila v literarmch casopisech.
V race 2006 v nakladatelstvi Host vysla jeji nova basnicka kniha Neuplny cas mokre trdvy.

G L O S A D U S A N A S L O S A R A

Konec stiky

,,Schvdlenim tohoto ndvrhu zdkona dochdzike zmene vpojetione stiky**, kdy ta zustdvd
vpodobene ufadu, ale vpodobeagend."
Jiste se vsem za'konoda'rcum, ktefi byli v te kauze namoceni, po tomto zduvodnenf znac-
ne ulevilo. Obcanu, ktery se spis muze citit mfenkou, uz tolik ne. Ocenme ovsem ten
novatorsky cin: zavedeni noveho tvarneho prostredku do politickeho diskursu; po mlze
a vulgarismech konecne obrat k obrazu. Pffpadne zaramova'ni do trosek syntaxe cili
vetne stavby muze, jak vidime, jeho ucin jeste umocnit. Metaforu at' si kazdy vyklada
podle svych dispozic. A o to jiste slo. Zvlastnim bonusem je tu k tomu esteticky dojem.

*' Stikou, ktera mela rozhybat kapry v rybnice verejne spravy, se v tomto krasnem podobenstvi
ministra vnitra mini prave zrusene ministerstvo informaci (Pravo 22.3.2007).
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